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flat la prima sa participare în 
cadrul Festivalului Naţional de 
Teatru, Teatrul Act, companie 

independentă, a oferit spectatorilor o 
rafinată adaptare scenică după Ceta
tea soarelui, textul călugărului Tom
masa Campanella, regia şi scenariul 
dramatic purtând semnătura lui Mihai 
Măniuţiu. 

Este inspirată opţiunea regizorului 
pentru un text a cărui actualitate 
izbeşte cu atât mai mult cu cât el se 
adresează unui public familiarizat cu 
perioada post-utopică. Viziunea lui 
Măniuţiu ironizează utopia, accen
tuând absurdul care guvernează 
ipoteza unei societăţi "perfecte", pre
ocupată de realizarea binelui colectiv, 
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dar care oferă ca maximă şi unică re
compensă a supunerii doar ... o ciorbă . 
O societate ce-şi râde de drepturile 
elementare ale omului, de libertate şi 
de proprietatea individuală şi care, sub 
numele generic de popor, striveşte 
personalităţile, entităţile individuale. 
O societate în care raportul de forţe 
simplu muritor-înalt magistrat, acuzat
acuzator nu suferă niciodată modi
ficări. 
Marcellureş susţine, printr-o abordare 
inteligentă, optim dozată emoţional, 
discursul Utopistului, a cărui disponi
bilitate sufletească acoperă atât aut
entica exaltare în descrierea Utopiei, 
cât şi absurdul ei, grotescul ei. Un joc al 
alienării şi al conştientizării sale, tragis-
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mul unei situaţii extreme căreia îi core
spunde o unică şi extremă ieşire . 
Adrian Titieni, în rolul Ucenicului, 
printr-un amestec viabil de curiozitate, 
luciditate şi mărginire, reuşeşte să evi
denţieze cât de ridicolă este reacţia 
naturală, netrucată într-un univers 
alienat. 
În perfectă concordanţă cu intenţia 
regizorală, scenografia lui Aurel Vlad 
creează un spaţiu de joc invadat de 
mecanisme ciudate, adesea funcţio
nale, nu doar decorative, dispozitive ce 
întregesc imaginea grotescă şi carac
terul dramatic al atmosferei scenice. 

Raluca Hârtu 
Teatrologie III 

Primele Încercări 
A devenit un loc comun să se 

vorbească despre dificultatea 
afirmării tinerilor artişti de 

teatru. lată, însă, că doi viitori regi
zori, Radu Apostol şi Alexandru 
Berceanu, studenti la U.A.T.C. în anul 
III, la clasa profesorilor Cornel Todea, 
respectiv Liudmila Szekely-Anton, nu 
au aşteptat să vină din altă parte 
şansa de a arăta ce pot. Ei înşişi, 
ajutaţi de colegii de la Actorie, au 
purces la împlinirea unui proiect 
ambiţios, care a prins viaţă la Cârn
pina: spectacolul Comando către 
moarte după Alfonso Sastre. Mai 
mult, montarea aceasta, precum şi 
altele care sunt în intenţia celor doi, 
vor face din Câmpina un spaţiu 
teatral activ. 
Opţiunea pentru un scenariu după 
piesa dramaturgului spaniol prezintă 
avantajele unei dinamizări secvenţi
ale de tip cinematografic a poveştii. 
Se pierd însă concentrarea şi rotun
jimea construcţiei dramatice din 
piesa lui Sastre. Reprezentaţia este 

~ 42 

1 

totusi vie, are un ritm alert, cu 
secvenţe bine construite. Piesa 
vorbeşte despre oameni obişnuiţi, a 
căror condiţie devine paradigmatică 
prin iminenţa morţii. Felul în care e 
înfăţişată înfruntarea dintre soldaţii 
din comando-ul de pedeapsă şi 
caporal, în imagini teatrale vi
guroase, reprezintă un moment de 
strălucire al montării. În caporal 
(Cătălin Stanciu) recunoaştem ima
ginea generică a dictatorului, suger
ată prin tunica fascistă şi vocea care 
răsună de peste tot ca semn al 
prezenţei ubicue. O platformă-bal
con manevrată printr-un sistem de 
lanţuri şi pârghii îl înalţă deasupra 
celorlaţi şi-i pregăteşte apariţii de 
deus ex machina. Soldaţii sunt răi (fac 
parte din acest comando pentru că 
au ucis, au mutilat, au furat sau au 
dezertat), dar mult mai rău este 
caporalul nebun, propovăduitor al 
misticii mortii. Actorii au talentul si 
puterea de a da fiecărui personaj un 
chip inconfundabil: Pedro (Cristian 

Simion) - omul aparent calm, însă 
dezechilibrat, care si-a asumat 
războiul ca pe un destin personal, 
Adolfo (Ioan Ionescu) - visceral si 
răzvrătit, Javier (Bogdan Dumitrescu) 
-intelectualul dezgustat de propria-i 
laşitate, care găseşte în sinucidere 
singura ieşire posibilă. 
Conflictul dintre individual şi social 
se rezolvă temporar prin uciderea 
caporalului. O dată cu libertatea ast
fel obţinută, începe pentru fiecare 
adevărata dramă, căci, din victime 
ale unui destin impus, cei cinci 
soldaţi devin răspunzători de propria 
soartă. M-aş fi aşteptat ca, în acest 
moment al poveştii, regizorii să 
urmărească procesul de conştiinţă, 
felul în care fiecare personaj ajunge 
să ia o decizie: Adolfo şi Andres să 
opteze pentru partizanatul în munţi, 
Javier să se sinucidă, Pedro si Luis să 
rămână si să înfrunte tribunalul mili
tar. Nu ' se întâmplă acest lucru, 
vedem doar confuzia şi frica pe care 
o resimt, prea puţin diferenţiat, eroii. 
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Este punctul în care spectacolul se 
diluează, lăsând loc patosului redun
dant al gesturilor şi dorinţei de a 
şoca . Lumea adusă pe scenă se zbate, 
strigă , urlă, plânge. Regia preia su
gestia cruzimii pe care o dă textul şi o 
dezvoltă exagerat. 

Este meritul scenografiei semnate de 
Ana loneci de a fi insuflat spectacolu
lui atmosfera dominantă; e un spaţiu 
deschis, care lasă omul pradă primej
diei, spaţiu valorificat mai ales pe ver
ticală, ameninţarea venind cel mai 
adesea de sus. 

ri secunde 

Spectacolului îi lipseşte concizia, însă 
scoate la iveală talentul tânăr aflat pe 
drumul cel bun al maturizării. Este 
emoţionant să fii martor la primele 
încercări ale artiştilor de mâine. 

Mirela Nagâţ 
Teatrologie IV 

Andrei Firi că, directorul Clinicii de Ortopedie 
de la Spitalui"N. Gh. Lupu": 

,,Ca un actor vtt 

pe scena 
În ce măsură spectacolul, teatrul 
v-au oferit privilegiul de a vă regăsi, 
de a vă descoperi sinele şi cum s-a 
repercutat acest lucru asupra mese
riei dumneavoastră? 
Am o părere diferită în această pri
vinţă. Nu ştiu în ce măsură un specta
col, un tablou sau o carte pot influ
enta modul cuiva de a vedea exis
te~ţa . Suntem temperamente dife
rite, suntem, în definitiv, sclavii ge
nelor ş i ne subsumăm existenţa unui 
anumit mod de a trăi. Sălile de spec
tacol au reprezentat o constantă 
pentru medici, deoarece, pentru a fi 
un medic bun, trebuie să ai o anu
mită sensibilitate. Trebuie să pui 
foarte mult suflet- suflet la nivel ter
apeutic. Cred că un medic foarte bun 
trebuie să intre în aceşt i parametri 
care te apropie foarte mult de artă . 
Faptul de a citi, de a vedea teatru, 
toate acestea îţi construiesc viaţa 
într-o anumită manieră. 

Atât teatrul cât şi medicina îşi pro
pun să vindece, să ajute oamenii să
şi recapete statutul şi funcţiile pier
dute la un moment dat. Pentru 
dumneavoastră această interde
pendenţă cum s-a manifestat şi în 
ce fel aţi trăit-o? 
Dacă atunci când vezi o dramă, atunci 
când "trăieşt i", văzâ nd-o la teatru, o 
dramă, u iţi de propria ta dramă, poţi 
fi feri cit că ai petrecut câteva ore de 
dest indere. Nu a ş putea spune că 
nefericirea ta personală se ş i rezolvă . 
Teatrul, film ul te pot face să fii mai 
bun. În ult imii doi-trei ani am frec
ventat foarte mult teatrul ş i am o 

enormă satisfacţie când văd că sălile 
sunt pline de tineri . Este o generaţie 
care rezonează la frumos, la specta
col, mai ales că acum teatrul este la o 
concurenţă foarte mare cu mass
media. 

Rolul unui medic faţă de pacientul 
său se situează în zona tragediei 
antice sau mai curând în aceea a 
comediei de situaţii? 
Doctorul trebuie să fie un actor 
foarte bun. În primul rând, când eşti 
foarte îngrijorat de soarta pacientu
lui nu trebuie să o arăţi. Şi nici atunci 
când te năpădeşte bucuria, deoarece 
în acel moment nu poţi fi sigur că 
vindecarea este definitivă. 
Am rămas stupefiat, reîntâlnindu-mă 
cu foşti pacienţi , după 1 0-15 an i, şi 
văzând câte elemente au rămas 
întipărite în memoria lor. Cuvinte, 
gesturi, care pentru mine nu aveau 
nici o importanţă atunci. Noi trebuie 
să fim ca un actor pe scenă, să ne 
măsurăm cuvintele, comportamen
tul, pentru a ridica moralul pacientu
lui. Trauma psihică a bolnavului este 
foarte mare, trebuie să ai tact pentru 
a reuş i să depăşeşti împreună cu el 
acest handicap teribil al bolii . Nu tre
buie să vii la serviciu tunând ş i ful
gerând; la fel ca un actor pe scenă, 
trebuie să te debarasezi de grijile 
cotidiene, deoarece pacientul tre
buie să te s i mtă tot timpul egal. 

Teatrul şi medicina recreează lumea 
sau creează o nouă lume. Dumnea
voastră, ca protagonist al acestui 
spectacol, dacă ar fi să faceţi bilan-

ţul unei cariere încă neepuizate, 
cum vă vedeţi pe "scenă"? 
Fără să mă consider infatuat, sunt 
destul de mulţumit de felul în care 
am trecut prin meserie. Am sacul plin 
cu amintiri de cazuri disperate pe 
care le-am scos la liman, amintiri 
despre oameni care au redevenit 
oameni. Toate aceste lucruri repre
zintă o terapie care îmi menţine 
moralul ridicat. Faptul că tinerii 
medici vin să învete de la mine fără 
să-i fi chemat înseamnă pentru mine 
foarte mult. 
Nu îm i este ruşine de nimic din ceea 
ce am făcut . Victoriile au fost 
obţinute printr-o muncă teribilă şi 
neîntreruptă. 

Mihnea Paraschivescu 

43 ~ 

https://biblioteca-digitala.ro




